
la circumstància que la primera edició de
l’Olimṕıada, l’any 1959, també es va fer a
Romania.

La sisena (salto la cinquena presentació
de la Société de Mathématiques Appliquées
et Industrialles) va anar a càrrec de Carlos
Vázquez, de la Sociedad Española de Ma-
temática Aplicada, que va presentar el congrés
ICIAM 2019 (International Council for Indus-
trial and Applied Mathematics) que es farà a
València. Podeu trobar tota la informació a
la seva pàgina web (http://www.iciam.org/
event/iciam-2019-?-valencia).

Finalment, va tancar aquesta sèrie de
presentacions Stéphane Seuret de la Société
Mathématique de France per defensar la can-
didatura de Paŕıs a l’ICM2022. Va explicar els
suports poĺıtics que han aconseguit de diferents
personalitats del páıs, inclòs el president de
França, i l’experiència de Paŕıs com a seu
d’esdeveniments d’aquesta magnitud. Podeu
veure més informació al web (https://www.
icm2022-paris.com) de la candidatura.

Bé, fins aqúı aquest informe. Insisteixo: la
reunió de presidents és una molt bona decisió
de l’EMS.

Council de l’EMS
Xavier Jarque
President de la SCM

El darrer cap de setmana de juny, és a dir
dissabte 23 i diumenge 24 de juny, va tenir
lloc l’assemblea general (Council) de l’EMS a
Praga. Com us podeu imaginar, és un cap
de setmana molt complicat per a la delegació
catalana, ja que coincideix amb la revetlla de
Sant Joan. Això va fer que aquest cop la nostra
delegació estigués formada exclusivament pels
representats de la SCM: Enric Ventura (vice-
president) i jo mateix.

Potser podem recordar que són membres
de ple dret de l’assemblea de l’EMS una
representació de cada una de les societats que
la formen. Aix́ı, la SCM té dos representants i
dos vots. També hi tenen representació alguns
instituts de recerca i institucions catalanes,
com són el CRM i alguns departaments de
matemàtiques. I, finalment, hi ha una repre-
sentació dels membres individuals. En total,
d’aproximadament 3.000 membres institucio-
nals, uns 50 són de la SCM. Deixeu-me afegir
que l’actual junta de la SCM està treballant per
poder posar el dia la informació que tenim de
tots els socis.Una de les raons, però no l’única,
serà fer publicitat dels avantatges de formar
part també de l’EMS.

L’assemblea general de l’EMS es fa cada dos
anys, i es coordina perquè cada quatre anys
coincideixi amb l’inici del Congrés Europeu de
Matemàtiques. Aix́ı doncs, la darrera assemblea
va ser a Berĺın, el juliol del 2016, coincidint amb
l’ECM2016 de Berĺın, i la propera serà el juliol

del 2020 a prop de Ljubljana (Eslovènia) amb
motiu del ECM2020 que es farà a Portoroz, a la
costa adriàtica. Aix́ı doncs, el Council que ha
tingut lloc a Praga ha estat una reunió entre
congressos, però no falta d’interès, ja que entre
altres decisions importants s’havia d’elegir el
nou president.

Com sempre, la reunió va començar el
dissabte a les dues de la tarda i es va acabar el
diumenge a quarts d’una. Totes les sessions van
tenir lloc a la Biblioteca Nacional Tecnològica.
El dissabte, després d’una sessió de quatre
hores (amb un petit descans), vam anar a
sopar convidats per la Societat Matemàtica
Txeca. Va ser un sopar agradable on l’Enric i
jo vam compartir taula amb Antonio Campillo
(RSME i SCM), Iain Stewart i Martin Mathieu
(Societat Matemàtica de London) i Jorge Bu-
escu (Societat Matemàtica Portuguesa). Vam
parlar del Brexit i del procés català (poc), del
nivell dels estudiants de matemàtiques en els
diferents päısos i del finançament de la recerca.
La conversa va ser amable i el sopar va ser
correcte.

El Council va girar principalment sobre
quatre grans eixos. L’informe del president,
l’elecció del nou president i del comitè execu-
tiu (vicepresident, tresorer, secretari i vocal),
l’aprovació dels pressupostos de l’EMS, i els
informes bianuals de tots els comitès de l’EMS.
A més, hi va haver un parell de temes que
comentaré breument al final d’aquest resum.
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Informe del president
En l’article anterior d’aquesta SCM/Not́ıcies
ja he fet un resum força extens de l’informe
que el president va exposar en la reunió de
presidents de l’EMS de Maynooth, tot just
un mes abans de l’assemblea general. Com
que l’informe de Praga va ser molt semblant,
no em repetiré aqúı. En tot cas, voldria po-
sar de manifest altre cop que Barcelona i
la comunitat catalana matemàtica tenen un
lloc de privilegi en les activitats cient́ıfiques
de l’EMS.

Nou president i renovació de la junta
executiva de l’EMS
L’actual president, Pavel Exner, deixava el
càrrec després del seu torn. Va resultar escollit
(única candidatura) el vicepresident de la junta
sortint, l’alemany Volker Mehrmann, que va
presidir el comitè organitzador del 7ECM a
Berĺın. Volker és professor de l’institut de
matemàtiques de TU-Berlin i la seva àrea
d’expertesa inclou anàlisi numèrica, modelitza-
ció matemàtica i teoria del control. Ha tingut
moltes responsabilitats en gestió, tant a l’EMS
com als congressos de l’ICIAM, i en diverses
institucions alemanyes. En el peŕıode 2011–
16 es va beneficiar d’una Advanced Grant
ERC. El fet que Volker esdevingués president
de l’EMS obligava a escollir un/a vicepresi-
dent/a de la nova junta. L’única candidatu-
ra presentada va ser la de l’expresidenta de
la Societat Matemàtica Turca, Betül Tanbay.
Actualment, és professora a la Universitat de
Bogaziçi (Istanbul), on ha estat cap de depar-
tament fa poc. Es va llicenciar a Estrasburg
(França) i va obtenir el doctorat a Berkeley
(EUA). Les seves publicacions són de l’àmbit
de les àlgebres d’operadors. Un cop configurats
aquests dos llocs a la nova junta, la votació
va ser conjunta per a les posicions de tresorer
i secretari. Aqúı les candidatures repetien els
membres actuals de la junta: Mats Gyllen-
berg (tresorer) i Verduyn Lunel (secretari). Un
cop configurats tots aquests càrrecs, quedava
la posició de vocal. Aqúı s’hi van presentar
dues candidatures: Jorge Biescu (Societat Ma-
temàtica Portuguesa) i Martin Mathieu (So-
cietat Matemàtica de Londres). La votació
va donar com a guanyador en Jorge per un
marge prou ampli.

Aprovació dels pressupostos de l’EMS

El tresorer sortint i entrant Mats Gyllenberg
va presentar els números globals de l’EMS dels
anys 2017 i 2018, però només es va aprovar el
del 2017. En general, l’EMS té uns números
positius i sanejats per la seva poĺıtica austera i
la dificultat de fer efectius els fons destinats a
les activitats de recerca. Val la pena dir, com
ja he fet abans, que Barcelona representa una
quantitat molt alta de les activitats de recerca
finançades.

Informes bianuals de tots els comitès de
l’EMS

L’EMS té els comitès següents: Matemàtica
Aplicada, Päısos en desenvolupament, Edu-
cació, ERCOM, Ètica, Solidaritat europea,
Comitè executiu, Meetings, Publicacions i dis-
seminació electrònica, Millora de la visibilitat
EMS i Dones. Cadascun d’ells va presentar
les diverses accions portades a terme en els
darrers dos anys; alguns són molt actius, com
per exemple el de Matemàtica Aplicada, amb
l’any internacional de la Biologia Matemàtica o
el de Päısos en desenvolupament, en què l’EMS
té uns fons provinents de la Simon’s Fundation
per fer projectes a l’Àfrica. Més informació
la podeu trobar a http://euro-math-soc.
eu/committees. http://euro-math-soc.eu/
committees

Consideracions finals

L’EMS té relacions estretes amb zbMATH,
responsable dels reviews des de l’espai europeu
(i, per tant, el contrapunt natural dels Reviews
AMS). De fet, els socis de l’EMS hi tenim
accés gratüıt, aix́ı com els päısos en vies de
desenvolupament. En aquest moments té uns
quatre milions de documents, i un milió d’au-
tors indexats. Rep unes 40 milions de visites
d’investigadors en matemàtiques. En els darrers
anys s’ha fet una feina intensa de millorar
la presentació de la pàgina web, aix́ı com de
millorar les seves funcionalitats. És una bona
eina de treball.

En el seu torn de rèplica com a nou presi-
dent de l’EMS, el professor Volker Mehrmann
va posar un gran èmfasi a com fer arribar
a la troica (Brussel·les) la importància de la
matemàtica en la carrera cient́ıfica. Certament,
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la matemàtica té el seu paper en el programa
de l’ERC (del qual parlarem després), però cal
posar la matemàtica al centre dels projectes
de recerca finançats més enllà de l’ERC. Va
posar de manifest que els arguments del tipus
«les matemàtiques són molt importants i tenen
moltes aplicacions» són ignorades pels poĺıtics
quan prenen les decisions i cal, per tant, que
la comunitat es visualitzi amb arguments molt
més sòlids. Aquesta serà una feina important
de l’EMS durant la seva presidència. Un primer
pas en aquesta direcció va ser presentar el pro-
jecte MSO (mathematical modelling, simulation
and optimization) i l’organització d’un works-
hop a Amsterdam amb la col·laboració d’un
gran nombre d’empreses. Però es va constatar
que, tot i que MSO era una eina positiva, no
era la millor. Sembla que ara MSO evolucionarà
al projecte Digital Twins, en què els models
amb els quals es treballa volen ser més acurats
(bessons) i prou flexibles per adaptar-se a les
evolucions del germà real.

Just abans de tancar el Council, el president
sortint, Pavel Exner, va presentar un document
(del seu president, Jean Pierre Bourguignon)
amb dades del funcionament de l’ERC. Dues
consideracions:

Quins són els grans números de l’ERC (en
totes les àrees del coneixement)?
Deu anys d’història, vuit mil investigadors
finançats, i cinquanta mil predocs i postdocs,
cent mil articles de recerca, vuit-centes institu-

cions implicades i setanta quatre nacionalitats,
trenta per cent (mitjana) de dones en els co-
mitès ERC. Un pressupost per al peŕıode 2014-
2020 (Horizon 2020) d’uns 13 bilions d’euros.

Pel que fa a matemàtiques i al programa
ERC. Hi ha un únic comitè de matemàtiques
(en el grup ciències f́ısiques i enginyeries) que
en el peŕıode 2007-2017 ha finançat un total
de 377 projectes per imports que van del milió
d’euros (starting/consolidator grants) als dos
milions d’euros (advanced grants).

Pel que fa a l’Estat, s’han finançat 20 pro-
jectes (10 starting, 4 consolidator i 6 advanced)
vuit dels quals han anat a parar al CSIC.

Observem també institucions molt ben
posicionades

CNRS (32 projectes), Hebrew University of Je-
rusalem (16 projectes), Tel Aviv University (14
projectes), Univerity of Warwick (11 projectes)
i Imperial College (10 projectes).

Pel que fa a les àrees, tenim des dels 40
projectes en probabilitat i estad́ıstica o els 37
en EDP fins als 5 de lògica, els 8 de topologia
o els 17 en ODE.

Com era d’esperar, alguns dels finançats
han obtingut reconeixement en forma de premis
i medalles Field (Stanislas Smirnov, Artur Avila
i Martin Hairer).

S’està treballant pel pressupost del nou
peŕıode, però de moment encara tot és molt
incert.

Noticiari

Les universitats informen
Activitats divulgatives del Departament de Matemàtiques de la UAB
Armengol Gasull
Coordinador de Relacions amb Secundària
Departament de Matemàtiques de la UAB

Durant aquest curs, des del nostre departament
hem fet les activitats següents de popularització
i divulgació de les matemàtiques: Dissabtes de
les Matemàtiques; participació en el programa
Argó: IX Jornada «les matemàtiques entre

la secundària i la universitat», assessorament
en la direcció de treballs de recerca i es-
tades d’estiu Argó; activitats de preparació
per a les olimṕıades matemàtiques i per les
proves Cangur. Estem convençuts que aquest
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